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חלומות טובים ומתוקים

להפליג על כנפי הדמיון

הפרשות האחרונות שלנו מלאות בחלומות. כולנו 
אוהבים להפליג על כנפי הדמיון ולחלום חלומות טובים. 
אז בואו נחלום שאנחנו יכולים לתת לילדים שלנו את 
כל מה שלבנו חפץ. מה לא היינו נותנים להם? מה 
לא היינו עושים עבורם? גם באפשרויות המצומצמות 
שלנו אנחנו עושים מעל ומעבר עבורם. אנחנו מוכנים 

"להיקרע" ולתת את טיפת הדם האחרונה.

וגם כאשר לפעמים אנחנו דורשים מהם או נותנים להם 
להתמודד בעצמם עם קשיי החיים – זה לא בגלל שזה 
תענוג גדול עבורנו, אלא זה רק בגלל שאנחנו מבינים 
שזה לטובתם. גם עשירים גדולים רוצים שהילדים שלהם 
ילמדו להתאמץ, כי הם מבינים שלתת ולהשפיע בלי 
גבול זה מזיק לילד. אם אתה אוהב אותו, אתה חייב 

לתת לו לגדול ולהתפתח גם מתוך קשיים.

לכן ילד עם שֵׂכֶל קם מוקדם בבוקר והולך ללימודים 
בשמחה, למרות שמן הסתם זה לא כל קל עבורו, ומצדו 
הוא היה מעדיף לבלות בכל יום בטיולים בפארקים 
ובאטרקציות. אבל הבן החכם בוטח בהוריו שהם כל 
כך אוהבים אותו ולכן הם בוחרים עבורו את המסלול 

הכי טוב להצלחה האמתית שלו.

ומכיוון שהוא גם מֵבִין שהוריו רוצים עבורו את הטוב 
ביותר, הוא מצדו מתאמץ בלימודיו ורוצה לעשות הכול 
כדי לעשות להם נחת, שיתמלא רצונם, כי בסך הכול 

רצונם הוא טובתו.

רק ילד כזה הוא ילד מאושר באמת.

משולש האושר

נמצא שלאושר של הילד ישנם שלושה צדדים: א. 
הילד בטוח באהבת הוריו וברצונם להיטיב לו, ושצר 

להם כאשר צר לו. ב. הילד מצדו רוצה לעשות הכול 
כדי שרצון הוריו ייצא לפועל כי הוא מאמין שזה הכי 
טוב עבורו. ג. ובינתיים הילד שמח בשגרת היום יום 

שאינה תמיד קלה עבורו ומוֹדֶה להוריו.

כמה היינו נותנים כדי לזכות בילדים כל כך נבונים 
וחכמים, שיהיו מסוגלים בגילם הצעיר להבין את עומק 
אהבתנו, וכמה אנחנו חושבים עליהם ורוצים בהצלחתם, 
ואת גודל הצער שלנו כאשר אנחנו נאלצים למנוע מהם 
טובה. בפרט שאנחנו יודעים, שאם הילדים שלנו יבינו 

את זה – זה יהיה מקור לאושר שלהם ושלנו!

גם אנחנו ילדים. גם לנו יש אבא דואג בשמיים. וגם הוא 
מצפה מאתנו שנזכה לדעת הנפלאה הזאת לטובתנו. 
כי גם אם אתה אוהב את הילדים שלך ורוצה עבורם 
את הטוב ביותר – אבל אתה לא תמיד יכול לתת להם 
כל מה שאתה רוצה, ואתה לא תמיד יודע מה באמת 

הטוב ביותר עבורם.

אבל בורא עולם הוא בלתי מוגבל, והוא יודע בדיוק
מוחלט מה הטוב ביותר עבורך, והאהבה שלו – היא 
אהבה אינסופית. והצער שלו כשצר לך גם הוא אינסופי. 
גם אם הלב שלך עומד "להתפוצץ" ברגשות אהבה 
לילדים שלך – זה רק מָשָׁל חיוור לאהבה האינסופית 

של הבורא אליך.

יהודי יקר, האם אתה קולט שמי שאוהב אותך – זה 
בורא העולם בכבודו ובעצמו?!

מבוגרים אך ילדותיים

כמה שאני כותב על זה ומדבר על זה, אני עדיין מרגיש 
שאנשים לא ממש מבינים על מה אני מדבר. והרְאָיָה 

היא שהם ממשיכים לסבול בחיים שלהם.

הם ממשיכים להיות עצובים, הם עוד לא מסוגלים 

לומר תודה, והם עדיין לא יודעים איך ניגשים לתפילה 
ופועלים ישועות.

תיארנו כאן ילד חכם שמבין שההורים אוהבים אותו 
ולכן הוא מאושר. אבל המציאות היא שילד רגיל מוצא 
את עצמו כל הזמן רב עם ההורים שלו, חושב שהם 
מנסים להתנכל אליו, לא בטוח באהבתם, במקום לבקש 
מהם מתוך ההבנה שהם רוצים לתת לו, הוא רק מתווכח 
ונכנס איתם למלחמות, ומי מדבר על לומר תודה? זה 

סבל להורים וסבל לילד.

כך בדיוק רוב בני העולם המבוגרים בשנים אך צעירים 
בדעת, שלא מפנימים את האהבה של ה'. הכול הולך 
אצלם קשה. ואפילו התפילה שלהם היא סוג של מריבה 
עם בורא עולם, ועבודת ההודאה השלימה והעמוקה - 
מהם והלאה. לא פלא שהם לא שמחים ולא מאושרים 

ושהם נשברים מתלאות החיים.

הגיע הזמן להפסיק להיות ילדים ולהתבגר באמת.

סוד השמחה

שאלתי את עצמי: מה הסוד של יוסף הצדיק? איך 
הוא מצליח להיות שמח ולרקוד בכלא אחרי שנים של 
סבל וגעגועים, בגידות ועלילות שווא, עבדות ומאסר? כל 
אדם רגיל שקצת לא הולך לו כבר מתחיל להרגיש שה' 
שונא אותו, ובטוח שהוא רשע גדול ואין לו סיכוי וכו'. איך 
יוסף מחזיק מעמד שנים כל כך ארוכות בתת־תנאים?

ברור כשמש שמה שהחזיק את יוסף הצדיק זו רק 
הדעת הזו: הדעת של האמונה השלימה. התרגום מבאר 
את המילים "בן זקונים" – "בר חכים" כלומר, בן חכם. כי 
יוסף זה ילד החלומות שלנו, הבן החכם באמת. בן שמבין 
שאבא שלו שבשמיים אוהב אותו אהבה אינסופית, ורק 
רוצה לתת לו ולהשפיע לו, ומצטער בכל לבו בכל רגע 

שהוא לא יכול לתת ולהשפיע.

והבן יודע בחכמתו שאם בכל זאת האבא האוהב מונע, 
מעכב, מצמצם – זה רק בגלל שהוא מבין שהבן שלו 
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סמכות הורית ומשמעת פרק ט'

השבוע, ברצוני לשתף אתכם קוראים יקרים, בשאלה 
חשובה שנשאלתי ע"י אחד הקוראים. שאלה זו בוודאי, 

מטרידה את כולנו. השבוע, נדון בה בע"ה ביחד.

השאלה היא כך: "כאשר אני קורא את הפרקים 
בנושא "סמכות הורית ומשמעת", אני שואל 

את עצמי, היכן ההגינות והיושר?! מדוע 
כהורה, נדרש ממני תמיד להבין את 

הילד?! מדוע אני צריך "לסבול" את 
ההתנהגות שלו ועוד לחפש ולהבין 
מדוע הוא מתנהג כלפי לא כפי שאני 

מצפה ממנו, מה הרכרוכיות הזו? מדוע 
שיטת החינוך של פעם, בנושא המשמעת, 

אותה השיטה שבה אנו התחנכנו שחובה לשמוע 
בקול ההורים נקודה. כבר לא טובה היום??? אני לא 

מבין גדול בחינוך, אבל אני חושב, שילד שלא שומע בקול 
ההורים, צריך "ללמוד" איך מתנהגים להורים, עכשיו זה 
תלוי בו איך הוא רוצה ללמוד, בדרך הנעימה או בדרך 

הלא נעימה. לא כך?! אשמח לתשובה!

דור ללא גבולות

ובכן שואל יקר, השאלה שלך במקום!

אך עליך לדעת, שישנו הבדל "מהותי" בין הדור הקודם 
(לפני 20 שנה ויותר) הדור שאני ואתה מכירים, לבין 
הדור שלנו. כל בר דעת שם לב, ש"ההיררכיה" והכבוד 
ההדדי שהיו קיימים במשפחה בין ההורים עצמם, ובין 

הילדים להורים, כמעט וכבר אינם קיימים. 

בדורות הקודמים כאשר הסמכות ההורית הייתה ברורה 
ויציבה, יכלו ההורים "לדרוש" את המשמעת בדין, בדרך 
כלל הם גם לא "דרשו" אותה, כי היא הייתה קיימת 
ממילא. כילדים, התביישנו מההורים, הייתה יראת כבוד 
למבוגרים, ונשמנו אותה דרך האוויר, גם כשרצינו למרוד, 
זה היה בסתר, בחשש, לא בצורה בוטה, ובוודאי לא 
להכעיס. זה היה דור אחר, אמנם לא כדור שהיה לפניו, 
אבל בהחלט דור ממושמע. אך בדורנו "דור עקבתא 
דמשיחא" נבואת הגמרא מתממשת לנו מול העיניים 
ובעוצמה משמעותית ביותר ככל שהשנים מתקדמות.

הגמרא מתארת: "בְּעִקְבוֹת מְשִׁיחָא חוּצְפָּא יִסְגֵא... 
וְאֵין תּוֹכַחַת... נְעָרִים פְּנֵי זְקֵנִים יַלְבִּינוּ בֵּן מְנַוֵל אַב. בַּת 

קָמָה בְּאִמָהּ, כָּלָה בַּחֲמוֹתָהּ. אוֹיְבֵי אִישׁ אַנְשֵׁי בֵּיתוֹ... הַבֵּן 
אֵינוֹ מִתְבַּיֵּשׁ מֵאָבִיו..." (סוטה דף מט/ב).

מנהיגות הורית

בדורנו בו הסמכות ההורית מוטלת בספק, בעיקר 
כתוצאה מגזרת הבורא ב"ה, אנו ההורים צריכים 
לבנות לעצמנו סמכות אחרת, שונה, משוכללת 
ומורכבת. שהרי גם בדור הזה, ה' הטיל עלינו 
ההורים את חובת החינוך.אם בעבר, יכלו 
ההורים לפקד ולצווֹת על משפחתם, 
הרי כיום חייבים הם להתאמץ יותר, 
ללמוד להבליג ולהנהיג את המשפחה! 
זו לא חכמה להשתמש בכוח ובאלימות, 
אבל אם נבדוק נשים לב, ששיטה כוחנית זו 
לא מועילה ובוודאי שאינה מחנכת. בדורנו נדרשת 
"מנהיגות" לא עריצות. מנהיגות במשפחה, פירושה: 
יכולתם של ההורים להוביל את משפחתם להתמודד 
עם אתגרים משתנים, שלא רק באמצעי כפייה. ויש 
כזו יכולת לכל הורה, רק צריך להכיר אותה. מטבע 
הדברים, זה יותר קל עם הילדים הקטנים, אבל גם עם 
המתבגרים בעזרת הדרכה מקצועית, זה בע"ה אפשרי.

סדנת הצלחה

לאחר בקשות רבות של הורים, אפתח שוב בע"ה 
בחודש שבט, סדנת הנחיית-הורים. למי שמכיר את 
הסדנאות שלי, אלו אינם מפגשי הרצאה, זו סדנת עבודה 
משותפת. על מנת ליצור קבוצת-עבודה כמעט אישית, 
בכל קבוצה ישתתפו 6 אבות או 6 אמהות בלבד. הורים 
המעוניינים בע"ה, ניתן להירשם אחרי חנוכה במספר 

טלפון 0548-434-435 ובע"ה נחזור אליכם.

חינוך משותף

בנוגע לשאלת "ההגינות" מדוע עלי כהורה, מוטל 
להבין את הילד ולא שהילד יבין אותי, עליך לדעת 
שגדולי המחנכים טוענים, שתשובה משמעותית לשאלה 
"מדוע הילד אינו מחונך" נמצא דווקא אצלנו ההורים, 
ולמה? כי אנחנו שואלים: מדוע הילד מתחצף, מתמרד, 
לא מנומס ולא מחונך, חלק מזה הוא תכונות של הילד 

שלא ביצענו איתן עבודה חינוכית.

אבל בנוסף לזה, אם נתבונן פנימה במראה, נראה 
שהוא מתנהג כמעט בדיוק כמונו או לפחות כמו בן הזוג 

שלנו, או כמו מנהג המקום שאנו גרים בו. 

גם אנחנו לא תמיד מנומסים ואדיבים, גם אנחנו לא 
תמיד מדברים בנחת ובדרך ארץ, גם אנחנו כוחניים 
ומרגישים שהכול מגיע לנו. לעיתים קרובות (ולפעמים 
קרובות מאוד) אנו לא מתנהגים בדרך ארץ כלפי בן הזוג 
או הוא כלפינו. פעמים ואנו עסוקים כל היום במלחמות 
כוח ושליטה ואם אנחנו באמת מחונכים ומנומסים, אדיבים 
ונחמדים אז אולי בן הזוג שלנו לא כזה. ולכן העבודה 
בחינוך הילדים שלנו, מתחילה קודם בנו ובהבנה החינוכית 

מה קורה בסביבת הילד שלנו.

לכן, הורים יקרים ואהובים, מנהיגות הורית, מתחשבת 
אומנם בצורכי הילדים, אך משאירה את ניהול המשפחה 
בידי ההורים. אין פירושו של דבר, שהילדים במשפחה 
יהיו מאולפים ויעשו כל מה שההורים רוצים, תמיד ומהר. 

זו אינה מנהיגות, זו עריצות, שאינה מצליחה בדורנו. 

במשפחה בה מתקיימת מנהיגות מתאימה של הורים, 
יגרמו ההורים ע"י חינוך נכון שאותו יש ללמוד כמו כל 

מקצוע.

שהילדים יבצעו בע"ה את תפקידיהם מתוך אחריות 
לקיים את רצון ה' וההורים, גם מבלי שנכפה עליהם 

או נזכיר להם כל הזמן.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

אחד עבר במסלול המכס והבריח משאית 
של עגבניות, המוכס אומר לו: "העונש שלך 
זה לאכול את כל העגבניות", האיש עולה במר 
ליבו על המשאית ומתחיל לאכול את העגבניות, 
ותוך כדי אכילה הוא מתחיל לצחוק בקול רם: 
ואומר: "הלך עליך ששון. ששון זה הסוף שלך...", 
ומתגלגל מצחוק, המוכס שואל את האיש: מי 
זה ששון, ולמה אתה ככה צוחק: עונה האיש: 
ששון זה חבר שלי שנמצא כאן בתור למכס 

עם משאית של פלפל חריף.

העלון מוקדש
לע"נ יוכבד מיכל בת חנה

נתנאל בן נחמה
תנצב"ה

להקדשת העלון: 02-5308000

בדיחות הדעת



רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה

תודה חיובית וישועה שלילית-תמר ב.

שמי תמר אני בת 12 וגרה בבני ברק

הספור שלי התחיל עוד בגל הראשון שבו 
הייתה  אז  החרדה  הנגיף,  התפשט 

בשיאה.

אחותי בת 4 נכנסה לבידוד, 
שלה  שהגננת  מכיוון 

הייתה חולה מאומתת.

פחד אחז אותנו מפני 
הבאות, לא ידענו לאן זה 

יוביל חלילה....

כאשר  לשיאו,  עלה  הפחד 
יומיים לאחר מכן אחותי בת ה 4

התחילה לפתח תסמינים

היה לה צינון ושיעולים נוראים, מאד חששנו 
שזה הנגיף המאיים...

קבענו בדיקת קורונה לאחותי, וכשהבדיקה 
נקבעה כל אחד מבני המשפחה הבטיח לומר 

מספר מזמורי לתודה אם יצא שלילי בע"ה.

בנוסף אמרנו כולנו יחד מזמור לתודה ביחד 
ובאחדות לרפואתה השלימה ולתקינות 

הבדיקה (לפני הבדיקה).

מתוחים  יומיים  עלינו  עברו 
ואחריהם...

 הישועה הגיע, בחסדי 
השם המרובים הבדיקה 
אחותי  שלילית,  יצאה 

החלה מחלימה בדרך נס.

ואנחנו כל אחד אמר את מספר 
המזמורי לתודה שהבטיח והתחייב 
מתוך תחושת תודה והכרת הטוב עמוקה 

לבורא העולם.

 אמרתי תודה ויצאתי שלילית לנגיף...

ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

היכן בפרשתינו שש מלים רצופות, 
כולן ב"אלף" מתחילות?

תשובה פרשת וישלח: 'וירא אותה שכם בן חמור החוי נשיא הארץ'. 
'הוא ענה אשר מצא את הימים במדבר ברעותו את החמורים לצבעון 

אביו' וברש"י: את הימים- פרדים. 

הזוכה: ישראל רוט, זכרון יעקב.

פתרונות יש לשלוח למייל
al5308000@gmail.com
או לפקס: 02-5812252
יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת וישלח: מאיר פורטנוי, רחובות.

מדור ילדים
שעשועון מגוון



מס תודה

כשתיק כזה נופל עליך חזק- אין שום כח בעולם אלא - חוק התודה!

יכול להיות שכל הסיפור הזה לא היה קורה או לחילופין- הסוף 
שלו היה פחות שמח... אם לא היה מגיע לידיים שלי הספרון 

הקטן, עם תיקון הכללי, האלה שמחלקים בצומת...

בכותרת היה כתוב- חוק התודה, חוק מתוק.

תאמת שבאותו רגע הייתי צריך כל כך 
הרבה מתוק, כי הטעם בפה שלי היה מר 

מלענה.

אני אחרי שבועיים שלמים של טלפונים 
וריצות ודאגות על מס הכנסה שנפלו עלי, 
וזו לא הפעם הראשונה. אבל הפעם הייתה 

לי הרגשה- זה יהיה כואב.

ואכן, הייתי לקראת משפט, והנידון היה 
על מליוני שקלים שאצטרך לשלם כאמצעי 

ענישה.

כמובן שדבר כזה יכול למותת את העסק 
שלי וגם אותי על הדרך...

בעודי מיואש מהמצב, פתחתי את הסיפרון 
והתחלתי לקרוא בו.

התחלתי ונשאבתי, הרגשתי שיש כאן כח שחזק יותר מכל מה 
שאני מכיר ויודע עד היום, אני לא יודע איך הגעתי למסקנה הזו, 
אבל זה ברור- כח עליון ושליח נאמן- הרב שלום ארוש שליט"א.

אז מה שעשיתי- התחלתי לומר תודה, ממש לפי מה שהיה 

כתוב שם, אבל משהו אמיתי ופנימי, כבר קיבלתי על עצמי 
את המצב אליו אני הולך להיכנס בקרוב ממש. ואמרתי תודה 

בכל רגע.

נכנסתי למשפט בביטחון מלא בהשם, שעושה הכל לטובתי, 
והדבר המדהים הוא שלכל אורך המשפט ראיתי את יד ההשגחה, 
כיצד היא מסובבת  את הדברים בצורה כל 
כך מושלמת, ללא רבב, עד הפרטים הקטנים 
ובנס ממש סיימתי את המשפט כשהחוב 

הוא - 0 ש"ח!

יצאתי משם והדבר הראשון- התקשרתי 
למספר טלפון שמאחורי הסיפרון. 

הייתי מרוגש, וסיפרתי לגברת מאחורי הקו 
את כל מה שעברתי, ונתתי את מה שהרגשתי 
שאני חייב לעשות- תרמתי להפצת ספרים 

של הרב שלום ארוש שליט"א.

חזרתי לביתי וחיברתי שיר על התודה, אותו 
אני מקווה להעלות לרשת בקרוב.

הסיפור שלי התפרסם ועד מהרה הגיע לרב שלום ארוש, 
יחד עם השיר שלי על התודה.

והרב שלח לי את תגובתו הנרגשת שיצא גם הוא בעצמו 
מחוזק ממני. 

אין גבול לאושר, תודה לכם- שי כהן, אילת.

מצמיח
ישועה

סיפורי ישועות
על
זורעי צדקות

נושעת על ידי 
נתינת צדקה?

ספר לנו,
סיפורך יפורסם
ותזוכה בפרס

יש לך ספור ישועה 
לספר לנו? 
תשלח לנו ותפורסם
al5308000@gmail.com
02-5812252



האם התבודדות היא ביטול תורה? ומה עושים כשהשידוכים מבלבלים?

של  בדרך  מאוד  שמתחזק  אברך  אני  שאלה: 
הרב. בכולל שלנו הרב שלי מתנגד לכל העניין 
של ההתבודדות והדרך של ברסלב. הוא טוען 
שההתבודדות זה ביטול תורה, ואפשר לבקש את 
הבקשות האישיות שלנו בתפילת העמידה. מה 
עושים כבוד הרב? והאם עליי לעזוב את הרב שלי?

תשובה: שאלה חשובה מאוד.

דן  בעצמו  הוא  מברסלב,  נחמן  רבי  הקדוש  רבנו 
בעניין זה, למה רבנים וצדיקים אחרים לא מדברים 
מהתבודדות? בשביל להבין את עומק הקושיה, רבנו 
בעצמו דיבר הרבה מאוד ממעלת ההתבודדות, ואף אמר 
שהיא מעלה עליונה וגדולה מן הכל. אם כן, השאלה 
מתבקשת, למה צדיקים אחרים לא כתבו ולא דיברו 

מזה כמעט בכלל?

ורבנו הקדוש מתרץ - הצדיקים כולם ,קמו בחצות 
הלילה, עשו גילגולי שלג, עשו הרבה צומות, למדו 
תורה בהתמדה, אמרו תהילים, התפללו באריכות, 
וגם עשו התבודדות. ואותם הצדיקים חשבו שבכח 
כל העבודה שהם עבדו הם זכו למה שזכו, ולכן הם 
לא דיברו מהתבודדות, והם לא ידעו להצביע על זה 
שההתבודדות היא העבודה העיקרית שבזכותה הם 

זכו לכל מה שזכו.

גם לרבנו הקדוש, רבי נחמן מברסלב, לקחה תקופה 
ארוכה מאוד של עבודה, ושנים רבות עד שהוא הגיע 
למסקנה הזו שהעבודה העיקרית שעל ידה זוכים לעשות 
תשובה ולהיות איש כשר ולעלות במעלות הקדושה 
זו על ידי ההתבודדות! ולכן רבנו הקדוש אמר, שאם 
היה יודע מקודם בימי נעוריו מה שהוא יודע עתה מה 
שיכולין לזכות על ידי התבודדות לא היה מפסיד את 
גופו היקר כל כך בתעניות וסיגופים. [מובא בהקדמה 

לספר 'השתפכות הנפש' לרבי אלתר טפליקער]

נכון, הכל חשוב, רבנו עשה צומות וגילגולי שלג, טבל 
במים קפואים, התמיד בתורה, קם בחצות הלילה, וכו' 
וכו', וגם עשה התבודדות. וגם הוא חשב במשך שנים 
שצריכים את כל הדברים ביחד בשביל לזכות. עד 
שבשלב מסוים בחייו הוא הגיע למסקנה שהדבר העיקרי 
וכמעט אפילו היחידי שמשנה את האדם זו ההתבודדות.

זו נקודה ראשונה.

עוד דבר, למה צדיקים שכן עושים התבודדות לא 
מצווים לעשות התבודדות? כי אצל הצדיקים זה נראה 
דבר ברור מאליו – וכי צריכים לצוות לאדם שידבר עם 
ה'?! בשבילם זה כמו להגיד לאדם שיאכל ישתה או יישן.

ולכן גם הם לא ציוו על זה, כמו שהם לא ציוו להניח 
תפילין או לשים כיפה. 

כי באמת זה דבר פשוט, מה ז"א?! אדם שמאמין בה' 
הוא מדבר עם ה'!

איך אני תמיד אומר? מי שמאמין מדבר, מי שלא 
מדבר הוא לא מאמין.

ודבר שלישי, היו צדיקים שלא הסכימו ולא העלו על 
דעתם שזה שייך לאנשים פשוטים שיעשו התבודדות. 
היו שטעו לחשוב שהתבודדות זה שייך רק לעובדי ה'. 

ולכן לא חשבו לפרסם את זה ולצוות לזה, כי לאנשים 
פשוטים, לדעתם, זה לא שייך, ואילו לעובדי ה' לא 
צריכים לצוות לזה כי זה דבר שהוא מובן מאליו אצלם.

עכשיו לגבי הרב שלך היקר, אתה צריך לכבד אותו, 
לאהוב אותו, ולהיות אסיר תודה לו על כל שקיבלת 
ממנו. הרב שלך ספג כל החיים שלו וקיבל מהרבנים 
שלו שצריכים ללמוד תורה ולהתמיד בתורה. ואת זה 
הוא עושה. בכל אופן המציאות היא שהרבנים של הרב 

שלך לא לימדו אותו לעשות התבודדות. 

שעבודת  לדעת  צריך  אתה  לגביך,  אופן  בכל 
ההתבודדות זו עבודה אישית שלך, ואף אחד בעולם 
לא צריך לדעת מזה, גם לא הרב שלך. אתה לא צריך 
לדבר מזה, גם אם הרב שלך ישאל אותך אם אתה עושה 
התבודדות, אתה יכול לשנות מפני השלום ולהסתיר 

את עצמך בחכמה.

תכבד את הרב שלך, ותגיד לו שאתה שומע בקולו, 
ובסתר תעשה את ההתבודדות שלך. אף אחד לא צריך 
לדעת מזה, ואתה לא צריך לבקש בשביל זה רשות 

מהרב שלך, כי, ב"ה, אתה שומע לרבנו.

ורבנו כתב שמקטן ועד גדול אי אפשר להיות איש 
כשר כי אם על ידי התבודדות, לכן תשמע בקול רבנו 

ואל תתבלבל.

אשאל אותך שאלה – אתה רוצה להיות איש כשר? 
לצאת מהתאוות שלך שהורסות לך את החיים? אם כן, 
אתה חייב לעשות כל יום חשבון נפש, ולבקש הרבה 
שה' יבטל ממך את התאוות, לפחות חצי שעה ביום, 
ואת כל זה עושים בהתבודדות. אין לאיפה ללכת ואין 

לאן לברוח ואין כוחנו אלא בפה. 

לכן תעשה את ההתבודדות שלך בשקט. זה בזמן 
שלך הפרטי, במקום שלך הפרטי. אתה יכול לעשות 
התבודדות בחדר, במרפסת, בגג, בגינה, אתה לא חייב 
ללכת לשדה אם יש לך איזה שהוא קושי. העיקר שלא 

יעבור עליך יום בלי שעה התבודדות.

לכן תכבד את כל הרבנים ותאהב את כל הרבנים, 
ותעשה את ההתבודדות שלך בשקט ותעלה ותצליח.

בהצלחה רבה.

בחורה שואלת: אני כמעט בת 20. לא מזמן הציעו 
לי שידוך. מאז שהציעו לי את השידוך אני מרגישה 
מאוד מבולבלת. עשיתי תפילות על זה, והגעתי 
למסקנה שאולי הבלבולים האלו הם כמו רמז 

משמיים שאני עדיין לא מוכנה לשידוכים?

תשובה: אני חושב שזוהי מחשבה שגויה. אני אומר 
לכל בנות ישראל, וראיתי את זה אפילו אצל תלמידות 
שלי, כשמגיע הזמן של חתונה, פתאום נכנס בהן פחדים. 
ואדרבא, יש לנו כלל שכשיש מניעות סימן שזה דבר 
טוב. לכן תעשי את החוק של התודה, תגידי תודה לך 
ה' על הפחדים שיש לי להתחתן, אח"כ תבקשי שה' 
ייתן לך אמונה שהוא רוצה שתתחתני, ושהוא רוצה 
שיהיה לך טוב. תתגברי על הפחד, ותפגשי ויהי רצון 
שבקרוב תתחתני עם זיווג טוב ותזכו לבנים צדיקים 

אמן כן יהי רצון.

שו"ת אקטואלי
השאלות שלכם, התשובות של הרב

שידור חי
על ידי הרב שלום ארוש שליט"א
בכל יום שלישי, בשעה 20:00

שאלות ותשובות

ניתן לשלוח שאלות במייל
me5812210@gmail.com
או כמסרון לנייד:
052-6672221



רבי חיים נולד בליטא בשנת תרס"ב לאביו רבי רפאל אלתר 
שמואלביץ, ראש ישיבת סטוצין. בשחר ילדותו למד תורה אצל 
אביו שפתח בפני העילוי הצעיר את נתיבות התלמוד. בימי מלחמת 
העולם הראשונה נדד אביו לפולין והקים ישיבה בגרודנה. לאחר 
המלחמה חזר לעירו והשאיר את הישיבה בגרודנה תחת חסותו 
של רבי שמעון שקופ זצוק"ל. רבי חיים התייתם בגיל צעיר מאביו 
ואמו ז"ל ומשום כך הוטל עליו לפרנס את שתי אחיותיו ואת אחיו 
הפעוט בן החמש. בשעות היום היה עוסק לפרנסתם, ובלילה שוקד 
היה על התורה. הקשר הנפשי שהיה לו עם אביו התבטא בכתביו 
ובחידושי תורתו שהשאיר לבנו. בכל מסעותיו, גלויותיו ונדודיו נשא 

איתו רבי חיים כתבים אלה.  לאחר שנתים וחצי, הזמינו רבי 
שמעון שקופ למסור שיעורים בישיבתו בגרודנה, למרות 

גילו הצעיר ידיעותיו של רבי חיים הקיפו את הש"ס, 
הפוסקים, הראשונים והאחרונים רבי שמעון הסביר 
את הטעם לבחירת רבי חיים: "ישנם עוד המסוגלים 
לומר שיעורים, אולם בכל אלה לא מצאתי מישהו 

שיוכל להחדיר בתלמידיו אהבת תורה כמו רבי חיים" 
רבי חיים הרביץ תורה בגרודנה כמגיד שיעור במשך 

קרוב לארבע שנים. 

בשנת תרפ"ה נפתחה תקופה חדשה בחייו כאשר רבי חיים 
עבר לישיבת מיר. כל מגמתו היתה קניין התורה ולעסוק בה לשמה 
הוא ישב עם ולמד חברותות מן הבוקר עד השעות הקטנות של 
הלילה. התמדתו היתה בלתי מצויה- למד ברציפות כשלושים שעות 
ללא הפוגה הוא אמר: "כל חזרה יש בה חידוש- אחרת אין זו חזרה" 
הוא העיד על עצמו כי היו עניינים שחזר עליהם אלפי פעמים עד 
שהתישבו על לבו! פעם אמר :"עצל אינו זה שאינו לומד- עצל הוא 
זה שאינו חושב"! סיפור הצלת ישיבת מיר ידוע לכל וכבר היה לאגדה 
בקרוב עמנו. כאשר רבי אליעזר יהודה פינקל קיבל אשרת יציאה 

לארץ ישראל, העביר את ראשות הישיבה לחתנו. 

דרך חייו הגיעה לפרק חדש, שנמשך שלושים ושתים שנה, של 
הרבצת תורה בישיבת מיר בירושלים. כל ימי חיי חמיו, עמד רבי 
חיים בצילו ונהג במידת ענוה יתרה. כאשר הגיע בחור חדש כדי 
להתקבל לישיבה, שלחו רבי חיים אל ראש הישיבה. בדרך היה 

נושא את מזוודותיו של התלמיד במעלה המדרגות. לאחר שיצא 
התלמיד מחדר ראש הישיבה והודיע כי התקבל, שוב נשא רבי 
חיים את המזוודות והלך עמו להראות לו את חדרו. כאשר שאלו 
הבחור מה תפקידו בישיבה, השיבו רבי חיים: "אני השמש"... לאחר 
פטירת חמיו בשנת תשכ"ה, עמד רבי חיים תחתיו כראש הישיבה. 
מאז החל לומר שיחות מוסר פעם בשבוע, ובמרוצת השנים נהרו 
בני תורה מכל הארץ לשמוע דברי מוסר וחיזוק מפיו. רבי חיים היה 
פוקד בקביעות את קברי הצדיקים בארץ. הסביר רבי חיים: ככל 
שהנפטר היה קרוב יותר לדורנו, תחושת הקשר אליו גדולה יותר 
והתפילה על קברו טובה יותר. תחושה מיוחדת היתה לו ליד 
קבר "האור החיים הקודש ", שאותו היה מכנה "רבי" והיה 
מבקש ממנו שם מחילה על כך שנחלק עליו בפשט 

של כמה מן הפוסקים. 

כשחזר מקבר ה"אור החיים" וחלף ליד מצבת 
"יד אבשלום". היה עומד ומתבונן ואומר למלוויו: 
"איזו תפילה אפשר להתפלל ליד מצבה זו? 
אבשלום היה איש מושחת, רוצח, רודף... שבע 
דרגות צריך היה דוד אביו להעלותו כדי לחלצו מן 

הגיהנם. אומר לכם מה התפללתי": 

"רבונו של עולם, כשאדם אומר לחברו 'אני מוחל לך', אין אלה 
אלא מלים בעלמא. רק אבא, כשהוא אומר לבנו 'אני מוחל לך', 
מחילתו היא מחילה גמורה. ראה דוד המלך כמה רדיפות נרדף 
על ידי בנו הסורר וכמה צער הצטער בגינו, ובכל זאת- כאב- הוא 
מחל לבנו. רבנו של עולם! הן אתה אבינו ומחילתך מחילה. אנא 

אמור, 'אני מוחל לכם !' ".

בעל רגש עמוק היה רבי חיים. כששמע על חולה מסוכן היה 
בוכה ומתפלל עברו. בשעת קריאת התורה כאשר הוא עמד ליד 
הבעל-קורא כאשר קראו על מכירת יוסף היה פורץ בבכי, וכך גם 
בהפטרת יום א' דראש השנה (תפילת חנה) ובקינת "ארזי הלבנון". 

בנר שמיני של חנוכה הסתלקה נשמתו של רבי חיים לשמי מרום. 
כל שבעים ושש שנותיו העידו עליו: "הי חסיד , הי עניו". כמאה אלף 
איש הלכו אחרי מטתו בדרכו למנוחת עולמים בהר המנוחות. זיע"א.

לכבוש את כל היעדים

בגלל חשיבות הדבר, נביא משל שממחיש את כח 
הדיבור לכאן או לכאן: אותם תשעה קבין שיחה שנתנו 
לאישה משמים, הם למעשה כלי נשק רב עוצמה שיורה 
צרורות, כמו שרבי נחמן מברסלב כותב בתורה ב', 
שעיקר כלי זינו של איש הישראלי הוא התפילה. אם 

האישה מפנה את כלי הנשק הזה לחסל איתו 
את היצר הרע, היא יכולה לפעול ישועות. 

אם היא משתמשת בכלי הנשק הזה מול 
של  הרע  היצר  את  לכלות  האוייב, 
בעלה, של ילדיה, של עצמה ושל כל 
עם ישראל, ולכבוש עם כלי הזין שלה 

את כל המטרות, היא יכולה להביא את 
הגאלה. האשה על ידי כח הדיבור שלה, 

היא לוחמת עצומה! היא תנצח בכל המלחמות, 
תכבוש את כל היעדים ותראה סיפוק בחייה.

אבל אם היא מפנה את כלי הנשק הזה לדבר לשון 
הרע ולבזות אנשים ולפגוע בהם, אזי היא למעשה 
הופכת את אותו כלי נשק לכלי משחית נורא מאד. 
ובפרט בעניין זה של פגיעה בזולת, ישנן נשים שאין להן 
שום חשבון. מה שרואות, מיד פולטות מה שיש להן: 
פעם ביזיונות. פעם פגיעות. פעם לשון הרע. צעקות 
וכו' - היא יורה לכל כיוון את ארס חיציה, ופוגעת בכל 

מי שבסביבתה, ואינה שמה על לב, שהדיבור שלה הוא 
כלי נשק עצום, שאיתו היא יכולה להרוס את העולם. 
את בעלה. את ילדיה. ומה עשתה בדיבוריה המשתלחים 
ללא חשבון? הרסה את ביתה, ובפרט את עצמה.... 
הדיבור הוא כח עצום! אם האשה תנתב אותו למקום 
נכון זו ישועה עצומה. וזו השאלה שכל אשה צריכה 
לשאול את עצמה: לאן אני מנתבת את כלי הנשק 

העצום שקבלתי?

למעשה, רק אם האשה תלמד להשתמש 
בכח הדיבור שלה בצורה חיובית, רק 
אז היא תינצל מלהשתמש בו בצורה 
שלילית. כי אותם תשעה קבין של 
דיבור, חייבים לבוא לידי ביטוי באיזה 
אופן. אותם תשעה קבין של שיחה חייבים 
לצאת ממנה. כי המלים עצורות בקרבה כמו 
"אש". כמו שנאמר: "הלוא כה דברי כאש". ומאחר 
ויש באשה את ה"אש" של הדיבור, היא חייבת להוציא את 
האש הזאת. ומעתה: אם היא תוציא את האש שעצורה 
בקרבה בדיבורים טובים, אזי היא תנצל מדיבורים רעים, 
אבל אם היא לא תוציא את האש בדיבורים טובים, האש 
הזאת תרצה לפרוץ החוצה, והיא תפרוץ בדיבורי לשון 
הרע וכעס ופגיעה בזולת וכו'. לכן, אין שלוש אפשרויות, 
רק שתיים: או שתשתמש בכח הדיבור שלה לחיוב, או 

שתשתמש בו לשלילה.

אם אשה תצליח להבין נקודה זו ולהתעורר, ותרצה 
לחיות עם הנקודה של התפילה, שזה העיקר - להיות 
כמו האימהות הקדושות של עם ישראל, שרה, רבקה, 
רחל ולאה, וכל הנשים הצדקניות שבכל הדורות - היא 
תשיג את הכל! היא תחזיר את בעלה בתשובה, ותנתב 
את הילדים לתורה על ידי שתתפלל עליהם, והיא תהיה 
רגועה! כי אדם שעושה את השליחות שלו אין עליו שום 
דינים, ויש לו הרגשת סיפוק, והוא מאושר אף כשיש לו 
חסרונות, והוא זוכה להיות באמת שמח בחלקו. אשה 
שמשקיעה את כח הדיבור שלה באמירת תהילים, 
שאר תפילות והתבודדות, היא תדע: עשיתי את שלי! 
והיא תהיה רגועה ושמחה. כל אשה צריכה לדעת: אין 
לי ברירה. האש הזאת של הדיבור עצורה בקרבי! אם 
לא אקרר את עצמי על ידי דיבורי תפילה והתבודדות 
ואמירת תהלים וכיוצא, האש שבקרבי תצא בדיבורים 

של שקר וכעס ולשון הרע וביזיונות וכו' וכו'.

לכן, בזמנה הפנוי תעסוק הרבה בתפילה, ולא תשתתף 
בחבורות של הנשים המדברות, שיש בזה הרבה תקלות, 
וכמו שידוע שהגאון מווילנה זצ"ל, באגרת שכתב לבני 
ביתו, ציווה על בנות הבית להתפלל בבית, ולא ללכת 
לבית כנסת, כדי שלא יכשלו שם בדיבורים אסורים – 
עד כדי כך חשש מזה. ובפרט נשים נשואות, הן צריכות 
לדעת שכבר אין להן חברות – יש להן רק את ה' ואת 

הבעל והילדים.

הסדרה לשלום הבית
מאת  הרב שלום ארוש
052-2240696

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבי חיים לייב
שמואלביץ
ג' טבת

שלום הבית שלי
הרב שלום ארוש שליט"א



יותר לא צריך להכות

והרבי מחזק: "לפעמים אבינו שבשמים 
ונשוב  דרכינו  את  שנשפר  רוצה 

מכה  עם  מתחיל  הוא  למוטב. 
אחת, כדי שנבין את המסר. 
זוכים  אנו  תמיד  לא  אולם 
להבין ...כאשר אנו מתעוררים 

לתשובה מכוח הצרות, כבר אין 
צורך להוסיף להכות אותנו..."

האלמנה הצעירה לא ידעה לאן תפנה. בנה הקטן 
החל לפתח סימני מחלה ודאגה עצומה לפתה את 

לבה. אצל אחיו הגדולים זה נגמר באופן גרוע. 

"רוצה אני לנסוע אל הרה"ק רבי חיים מצאנז", סיפרה 
האלמנה לשכנותיה. "אולם הדרך רחוקה ואני מפחדת על 
הילד החולה. גם אין לי מספיק כסף לנסיעה עד צאנז". 

למחרת הגיעה השכנה בארשת צופנת סוד. "דיברתי 
עם בעלי אתמול", פנתה אל האלמנה הצעירה נרגשת. 
"סיפרתי לו את דברייך. בעלי הציע שבמקום לנסוע 
לצאנז, תוכלי לנסוע לבנו הגדול של ה'דברי חיים' מצאנז 
- הרה"ק רבי יחזקאל שרגא הלברשטאם (ו בטבת יום 
פטירתו). הוא צדיק גדול שרבים נושעו מברכותיו וגר 

בקרבת מקום". 

השכנות המסורות אספו עבור האלמנה כסף לנסיעה, 
אחת מהן אף התנדבה לשמור ולטפל בבנה החולה 

עד שתחזור אמו משינאווא, מקום מגוריו של הרבי. 

לאחר מסע לא ארוך עמדה האלמנה בתור הארוך 
שהשתרך לפני דלתו של הרה"ק בעל 'דברי יחזקאל'. 
כאשר הגיע תורה, היא פרצה בבכי ושחה את סאת 
תלאותיה: שנים ספורות אחרי חתונתם, בעת שהיו להם 
כבר כמה ילדים, החלו בניה לחלות. מדי שנה חלה בן 
אחר ואחרי תקופה לא ארוכה השיב את נשמתו ליוצרו. 

אם לא די בגזירת הבנים, חלה בעלה הצעיר ולאחר 
תקופה מייסרת ויקרה להחריד בשל התרופות שרקחו 
הרופאים עבורו, הלך אף הוא לבית עולמו. נותרה האישה 
אלמנה צעירה כשביתה ריק מכל חפץ בעל ערך ואף 
מבני משפחה. רק יתום אחד רך בשנים נותר לה לפליטה. 

וכעת, אף הוא חלה. 

"מה אעשה?" פכרה האלמנה את ידיה בבכי של ייאוש. 
"אין לי למי לפנות לעזרה ומה יהיה עם חיי?"

משינאווא הרה"ק 
ף  ת ת ש של ה בצערה 

בעלת  הייסורים. נשא את האישה 
משלו וביאר באוזניה דברי חיזוק למאורעות הקשים 

שעוברים עליה. 

כאשר בן מתנהג שלא כראוי - הסביר רבי יחזקאל 
שרגא - לפעמים אין ברירה אחרת לאב, כי אם להעניש 
אותו. לא תמיד רואים את הקשר בין המכה שקיבל 
הבן כעונש, לבין שיפור ההתנהגות שלו בשלב מאוחר 
יותר, אולם כאשר הדבר נשנה מספר פעמים, כאשר 
רוצה הבן שוב לעשות מעשי-משובה, הוא נזכר בעונש 

שקיבל והדבר מרתיע אותו. 

לפעמים אבינו שבשמים רוצה שנשפר את דרכינו 
ונשוב למוטב. הוא מתחיל עם מכה אחת, כדי שנבין 

את המסר.

אולם לא תמיד אנו זוכים להבין. או אז מוסיף אבא 
שבשמים לייסר אותנו, שכן מטרתו היא שיפור המעשים 
והטבת הלב. כאשר אנו מתעוררים לתשובה מכוח 
הצרות, כבר אין צורך להוסיף להכות אותנו. המסר 

נקלט ומעתה לא נותר אלא ליישם אותו. 

"טלי את בנך", הורה ה'דברי יחזקאל' לאלמנה הבוכייה. 
"תעלו יחד לירושלים עיר הקודש ומבטיח אני לך ששם 
יאירו לכם החיים פנים. בזיווג הגון, בבריאות הגוף והנפש 

ובפרנסה ברווח ובנקל". 

לאחר שנים רבות עמדה אותה אישה בירושלים עיר 
הקודש, לפני הגאון רבי חיים לייב אויערבך, ראש ישיבת 
'שער השמים'. לידה עמד בנה, חסון ובעל משפחה 
ברוכה. היא סיפרה לרבי חיים לייב על ביקורה בחדרו 
של ה'דברי יחזקאל' והראתה לו שדבר לא נפל מדבריו 

ארצה...

בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

אמור לעבור מסלול מסוים שיבנה לו כלים ויכשיר 
אותו למימוש שליחותו, שהיא הדבר שלשמו נברא - 
וממילא זה הדבר הטוב ביותר עבורו, הטוב המושלם!

דעת שלימה

לפעמים הבורא רוצה שהבן שלו יכין כלים בתפילה, 
או שיתקן מעשיו בתשובה, או כל דבר אחר. אבל הבן 
יוכל לעמוד בניסיון בשלימות ובשמחה – רק כאשר 

יידע שרצון הבורא זה רק להיטיב לו.

ואז התפילות שלו לא תהיינה תרעומת על הבורא, 
אלא בגלל שהוא יודע כמה הבורא רוצה לתת לו 
ולהושיע אותו – הוא מתפלל שיזכה להכין את עצמו

כדי שרצונו של הבורא יתמלא! הוא לא מתפלל על 
הרצון של עצמו אלא על הרצון של הבורא.

אין כאן מלחמה בין האבא לבן. הבן רוצה את הטוב 
ביותר עבור עצמו, אבל הוא יודע שרק האבא יודע 
באמת מה טוב עבורו, והוא יודע שהאבא רוצה את 
הטוב הזה עבורו יותר מאשר הבן רוצה טוב לעצמו, 
כי יותר משהעגל רוצה לינוק הפרה רוצה להניק. 

אין כאן שום קונפליקט.

וממילא הבן גם מסוגל לשמוח בכל מה שקרה 
אתו עד עכשיו ובכל מה שקורה אתו בהווה ולומר 

תודה מכל הלב.

והוא לא "לחוץ" לצאת מהצרה ומהבעיה, כי אין לו 
ספק שאביו שבשמיים רוצה להוציאו מהצרה יותר 
מוכן יותר,  ממנו בעצמו, הבן מצדו רק רוצה להיות
להיות בן חכם יותר, לשתף פעולה עם אביו שבשמיים, 
כדי לגרום לרצונו של הבורא האוהב לצאת מהכוח 

אל הפועל, כי רצונו הוא רק שיהיה טוב לבן שלו.

ולכן הבן מודה על כל עיכוב ועל כל צרה. והוא גם 
בטוח שכל עוד הצרה הזו תימשך, זה הטוב המושלם 
עבורו והוא יודה וישמח על זה. כי הוא בטוח שברגע 
הראשון שהבורא יוכל, הוא ייתן לו את הישועה כהרף 

עין, כמו שכתוב ביוסף: "ויריצוהו מן הבור".

זו השלימות של האמונה. זו השלימות של הרצון. 
זו השלימות של התפילה.

חרב פיפיות בידם

אז איך מתפללים עם הדעת הזאת?

"בורא עולם, אתה אוהב אותי בלי סוף ורוצה את 
הטוב המושלם עבורי. כל עוד אתה לא נותן לי ולא 
מושיע אותי בגשמיות וברוחניות זה צער אישי שלך. 
אני מבחינתי רוצה מאוד מאוד לעשות הכול, להכין 
את עצמי באמונה בתשובה ובתפילות, כדי שאהיה 
מוכן לקבל את הטוב שלך. ולא בשביל לקבל את 
הישועה שלי, אלא בשביל שרצונך ייצא מהכוח אל 
הפועל. אני בטוח שכל מה שקורה אתי הוא הטוב 

ביותר, אני בוטח בך ואומר לך תודה על הכול..."

זו הדרך להיות שמח בכל סוג של צער וחיסרון, 
ולהמשיך להתפלל בכל הכוחות, בלי שהתפילה 
תחליש את ההודיה והשמחה, ובלי שההודיה והשמחה 
יחלישו את התפילה.  וכאמור, זו האמונה השלימה 

ולכן זה סוד האושר בחיים.



שאלות שנשאלו בקו ההלכה

קיבלנו כוס מיוחדת שנראית בצבע שחור, 
וכשמוזגים מים חמים לתוך הכוס, נגלה 

הכוס,  מתוך  מיוחד  ציור  או  צילום 
הציור  נעלם  כשמצטננת  וכך 

מים  פעם  שוב  וכשמוזגים 
הציור,  חוזר  שוב  חמים 
להשתמש  מותר  האם 

בכוס זו בשבת?

הפוסקים דנים בדין דומה שהיה 
בזמנו, מד חום שמניחים אותו על המצח 

ולפי דרגת החום מתגלה המספר של מעלות 
החום, ופסק מרן הרב עובדיה זצ“ל שמותר 

להשתמש במד חום זה לצורך חולה. יחוה דעת (חלק 
ד‘ סימן כ“ט). אמנם כל זה דווקא כאשר יש צורך לחולה, 
אבל בנידון ששאלת אין צורך מיוחד ולכן אין להשתמש 

בכוס זו בשבת.

חולה שאינו יכול להתפלל שמונה עשרה 

בעמידה, האם יכול להתפלל בשכיבה?

העיקר בתפילה הוא יישוב הדעת, ועל כן אם החולה 
מתרכז יותר כאשר הוא יושב, יתפלל בישיבה 
ואם אין לו אפשרות להתפלל בישיבה יתפלל 

בשכיבה. שלחן ערוך (סימן צ“ד).

האם מותר להעלות לתורה 
מחלל שבת בפרהסיא?

של  רובם  שרוב  נו  בזמני
המחללים שבת עושים כן מחוסר 
ידיעה, ומעולם לא למדו ולא ידעו חומר 
האיסור, ועצם בואם לבית הכנסת מעיד על 
כך שהם מאמינים בהשם יתברך ואינם כופרים 
בעיקר, מותר להעלותם לתורה וכנ“ל, אמנם כל זה 
בתנאי שמגיעים באופן קבע לבית הכנסת, אבל אם 
מדובר במשפחה שאינה שומרת כלל והגיעה כעת לבית 
הכנסת יש לאסור כן. (ראה שו“ת יביע אומר חלק י‘ 
עמוד קנט ד“ה ומ“ש עוד, ובספר הלכה ברורה סימן 
קלו סעיף ה. וע“ע בשו“ת יביע אומר חלק יא‘ חלק 

אורח חיים סימן ט).

טיגנתי חביתה עם גבינה צהובה וכעת אני 
רוצה לאכול את החביתה החלבית עם פלפל 
חריף שטוגן בסיר בשרי שאינו בן יומו (שעבר 

עליו יותר מ 24 שעות), האם זה מותר? 

לבני אשכנז יש להחמיר בדבר זה, מכיון שהפלפל 
החריף סופג את טעם הבשר שהיה בסיר הבשרי, ואף 
שאינו בן יומו, בכל זאת החריפות של הפלפל הופכת 
את טעם הבשר לטעם ערב וטוב. שלחן ערוך (יורה 
דעה סימן צ“ה סעיף א‘). אמנם בני ספרד מקילים בכך 
שמכיון שהסיר הבשרי לא היה בן יומו, אין החריפות 
שבפלפל הופכת את טעם הבשר לשבח. יביע אומר 

(חלק ח‘ אורח חיים סימן מ“ג אות ח‘).

חימם חלה על סיר חמין האם יכול לאכול 
את החלה עם חלבי?

לבני אשכנז אסור לאוכלו עם חלבי כלל וכלל, ולבני 
ספרד אף שלכתחילה אין ראוי לעשות כן, מכל מקום 
אם עשה כך מותר לאכול את החלה עם חלבי, ואף 
לספרדים יש להדגיש שכל ההיתר הוא רק כאשר 
המכסה הוא אטום, אבל אם יש חור במכסה הסיר 
והאדים שבתוך הסיר נגעו בחלה, החלה אסורה לאכול 

עם בשר. הליכות עולם (חלק ז‘ פרשת בהעלותך).

 

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

פנינים חסידות ברסלב מוסר הפרשה
חידושים לפרשת שבוע

ההשתדלות

בפרשתינו (מג יד) על הפסוק: "ואל שדי יתן לכם 
רחמים" פירש רש"י הק' 'מעתה אינכם חסרים כלום 

אלא תפלה הריני מתפלל עליכם'.

אחרי שיעקב אבינו נתן להם הוראות מה יקחו איתם, 
כדי למצוא חן בעיני שליט מצרים, אמר להם כי חסרה 

עדיין תפילה להצלחתם.

כך הייתה דרכו של יעקב אבינו ע"ה- לעשות השתדלות 
במנהגו של עולם למצוא חן על פי הטבע, ואחר כך לצרף 
לזה תפילה, באמרו לבניו, שאחרי כל ההשתדלויות הדבר 
שעוזר הוא התפילה, כי התפילה גורמת שההשתדלות 

תפעל את פעולתה.

שהדברים  מועילה  התפילה  לפעמים  אמנם 
מסתדרים אף שלא ע״י ההשתדלות, לפעמים רק 
בעזרת ההשתדלות, אבל בלי התפילה לא מועילה 

כל השתדלות.

וכך מצינו ליעקב אבינו גם כאשר בא להילחם עם 
עשו הרשע (בתחילת פרשת וישלח), שעשה השתדלות 
בכך ששלח דורון, והכין עצמו למלחמה, ועם זאת נשא 

תפילה (רש״י שם).

יסוד חשוב יש ללמוד מכך, כי החריצות שקר היא - אף 
על פי שהאדם עושה השתדלות, כל הצלחתו היא רק 
ע״י השגחת ה׳ יתברך כפי שהאדם מתפלל אליו. ומצד 
שני יש בדברים אלו גם לימוד על חובת ההשתדלות, 

גם כשמתפלל צריך להכין עצמו בהשתדלות הטבעית.

וכבר נתבארו בספרים כמה טעמים לעניין ההשתדלות, 
יש המבארים שמטרתה להקטין את הצורך בנס, כי 
מידת הקב״ה להסתיר את הנס ולהלבישו בטבע, ועוד 
סיבה שנצרכת לנו ההשתדלות, הוא מכיוון דשמא אין 
זכות לאדם להינצל שלא בדרך הטבע, וגם אין רצון 
ה' להנהיג את עולמו שלא בדרך הטבע והוא לצורך 
הבחירה, לכך נצרך לאדם להשתדל, דהיינו, המשתדל 
חייב לדעת דבעצם אין הוא פועל בהשתדלותו כלום, 
אלא כך נגזר משמים שבדרך השתדלותו באופנים 
טבעיים ישתחל הנס ויהא מעוטף בדרכים הטבעיים 
שאינם אלא חיצוניות ולבוש הנס, אולם אין כאן אלא 
נס ה' להושיעו בלבד, אלא שהוצרך לבוא בעטיפה 
טבעית, ואין כאן שום סתירה לאמונת ''אין עוד מלבדו'', 

ואף שלא נמנעים אנו מלבוא בדרך השתדלות. 

אבל העיקר מה שצריך לזכור שההשתדלות היא לא 
הסיבה לקבלת הישועה, עיקר הסיבה לקבל או לא 
לקבל היא רק רצונו של הקב"ה, גם אם האדם עשה את 
חובתו והשתדל והתפלל עדיין צריך להאמין ולהמשיך 

ולקוות והעיקר לא לדחוק את השעה.

הכלל הוא, שאין אדם יכול לדעת מתי קבעו בשמים 
שתתקבל תפילתו, ואין לו אלא להתפלל ולקוות עד 
שיתנו לו את מבוקשו, וזה הניסיון שלו - שנגזר עליו 
להמתין כך וכך ימים וצריך הוא לעמוד בניסיון ולהמתין 
ולהמשיך להתפלל, ולא לדחוק את השעה או להתייאש 

מן התפילה חלילה.

שמחמת  שחושב  הוא,  האדם  את  שמחליש  מה 
שהתפלל קצת תיכף מגיע לו שתתמלא בקשתו.

אולם כשידע שלכל תפילה יש את הזמן שלה, כמו 
שאמר רבי חייא: תתפלל ותחזור ותתפלל עד שתגיע 
השעה ויתנו לך, אזי הוא יקח בחשבון שיתכן והתפילה 

הזאת צריכה ארבעים יום, וזו עשרים יום וכו'.

רַבֵּנוּ זִכְרוֹנוֹ-לִבְרָכָה אָמַר: "כְּשֶׁהָאָדָם בָּרִיא וְחָזָק 
הֲרֵי הוּא צָרִי רַק לַעֲשׂוֹת וְלַעֲשׂוֹת וְלַעֲשׂוֹת [בְּתוֹרָה 
וַעֲבוֹדָה], וּבְעֵת שֶׁנֶחְלָה חַס-וְשָׁלוֹם צָרִי הוּא לַעֲזוֹב 
אֶת עֲבוֹדַת נְסִירַת הַבַּרְזֶל", כְּלוֹמַר, אֶת הָעֲבוֹדוֹת 
 ,ַלַעֲשׂוֹת בַּעֲבוֹדַת הַשֵּׁם-יִתְבָּר הַקָּשׁוֹת שֶׁצָּרִי

וְלַעֲשׂוֹת כְּפִי יְכָלְתּוֹ (שיש"ק ב-מג).

רַבֵּנוּ אָמַר: "הָעוֹלָם אוֹמְרִים שֶׁצַּדִּיק אֵינוֹ יָכוֹל 
לִטְעוֹת, וּבְאִם הוּא טוֹעֶה הֲרֵי אֵינוֹ צַדִּיק, אֲנִי אוֹמֵר 
שֶׁצַּדִּיק כֵּן יָכוֹל לִטְעוֹת וּבְאִם הוּא טוֹעֶה עֲדַיִן צַדִּיק 

הוּא (שם ב-מו).

כְּשֶׁשָּׁאֲלוּ פַּעַם אֶת רַבֵּנוּ מַדּוּעַ הֶחְשִׁיב הַבַּעַל-
שֵׁם-טוֹב כָּל כַּ אֶת בִּתּוֹ מָרַת אָדְל, סַבָּתוֹ שֶׁל 
רַבֵּנוּ, עָנָה: "מִשּׁוּם שֶׁכָּל הַיּוֹם הִתְהַלְכָה עִם כִּסּוּפִים 
להשי"ת, וְשָׁאֲלָה אֶת עַצְמָהּ מַה עוֹד יְכוֹלָה אֲנִי 
לַעֲשׂוֹת דָּבָר שֶׁיִּהְיֶה לִרְצוֹנוֹ יִתְבָּרַ" (שם ב-עב).


